



**CALL FOR PRESENTATIONS  
APPEL A COMMUNICATIONS**



**AFRASI**

African-Asian and International Studies Institute  
*Institut d'études afro-asiatiques et internationales*  
in collaboration with:



**AFRICA-ASIA  
70 YEARS AFTER  
BANDUNG:  
What Assessment and  
What Perspectives to  
Build the World Anew?**

*International and Inter-Trans-  
Disciplinary Offline and Online  
Conference of the 70th Anniversary  
of the Bandung Conference*

**AFRIQUE-ASIE  
70 ANS APRES  
BANDUNG :  
Quel bilan et quelles  
perspectives pour  
reconstruire le monde ?**

*Colloque international et inter-trans-  
disciplinaire en ligne et hors-ligne du  
70e anniversaire de la Conférence de  
Bandung*

**OUAGADOUGOU, BURKINA FASO**

**December / 9-10 / décembre / 2024**

**Information: <https://bandungspirit.org/>**

**Deadline of abstracts  
submission October 31, 2024, at**

**Date butoir de soumission  
des résumés le 31 octobre 2024 au**

**<https://forms.gle/guRZdQnsrr8JxSg5A>**

Graphic design©Darwis Khudori 2024

**COMING UP / A VENIR  
OUAGADOUGOU, BURKINA FASO  
December / 9-10 / décembre / 2024**



# AFRICA-ASIA 70 YEARS AFTER BANDUNG: What Assessment and What Perspectives to Build the World Anew?

International and Inter-Trans-Disciplinary Offline and Online Conference of the  
70<sup>th</sup> Anniversary of the Bandung Conference  
Ouagadougou, Burkina Faso, December 9-10, 2024  
Information: <https://bandungspirit.org/>

## Hosting Institution



**INSTITUT  
AFRASI  
INSTITUTE** African-Asian and  
International Studies  
Etudes afro-asiatiques et  
internationales

Rue 239, Dasasgho, Ouagadougou, BURKINA FASO  
Tel. +226 70 36 78 77 [secretariat@afrazi.net](mailto:secretariat@afrazi.net)

## Co-organising Institutions



Université Le Havre Normandie, France



Université du Québec à Montréal, Canada

## CALL FOR ABSTRACTS AND FOR PARTICIPATION

The conference is open to individual and group paper presentations. Those willing to present their papers are invited to submit their abstracts until October 31, 2024. The notification of selected abstracts will be communicated to their authors progressively according to their availability from September 2024. The earlier the abstracts are submitted, the sooner the authors will get notified. Link to the abstracts submission:

<https://forms.gle/quRZdQnsrr8JxSq5A>

## OFFLINE AND ONLINE PARTICIPATION

The conference will be organised offline (physically) with possible online (virtual) participation following the circumstances. The programme will be based on offline (physical) participants on Ouagadougou time zone.

## INTRODUCTION

The Afro-Asian Conference held in Bandung (Indonesia) from April 18 to 24, 1955 marked a major turning point in international relations, and set an important milestone for the solidarity between the peoples of Africa and Asia who had in common the experience of Western colonization. This historic meeting had numerous repercussions from a political but also institutional point of view (see in this regard: Khudori 2021, *"The Bandung constellation"*: <https://bandungspirit.org/IMG/pdf/beb-issue-1-24-avril-2021.pdf>). Its importance is just as visible in the continuous debate it arouses on its real and historical value, or symbolic and ideological. In any case, one cannot dispute the lasting impact of this first gathering of Asian and African countries already independent or fighting for their independence at that time, outside the Western space.

At the 15<sup>th</sup> United Nations General Assembly (New York, 30 September 1960), five years after the Bandung Conference in which he was the main actor, President Sukarno delivered his famous speech, *"To Build the World Anew"*, now registered in UNESCO's Memory of the World (2023: <https://www.unesco.org/en/memory-world/sukarnos-speech-build-world-anew-september-30-1960>).

This international conference, convened under the theme *"Africa-Asia 70 Years after Bandung: What Assessment and What Perspectives to Build the World Anew?"*, offers the opportunity to think about the Africa-Asia tandem, and their relationship to the world 7 decades after Bandung, and 65 years after Sukarno's invitation *"To Build the World Anew"*.

The conference is an initiative of the Institute of African-Asian and International Studies – AFRASI (Ouagadougou, Burkina Faso), itself created in the spirit of the Bandung Conference, to reflect on and support exchanges between Africa and Asia, as well as their complex interactions with the rest of the world. It is organized in collaboration with the research GRIC (Group on Identities and Cultures), Université Le Havre Normandie, France and LAFI (Laboratory of Innovative Africa), Université du Québec à Montréal, Canada.

The conference *"Africa-Asia 70 Years after Bandung: What Assessment and What Perspectives to Build the World Anew?"* is an opportunity to:

- 1) Take stock of Africa-Asia relations and the world 70 years after the Bandung Conference.
- 2) Understand the visionary, critical and audacious spirit that underpinned the words of pioneers such as Sukarno in 1960, or Thomas Sankara, who declared at the Summit of the Non-Aligned Movement in Harare in 1986: *"So I prefer the dream! Because it is this dream that allowed the craziest audacities of the time. And it is these follies that allowed men to stand up against the colonialist barbarian, to believe in their victory and to actually win."*

In doing so, the conference participants are invited to question projects, ongoing initiatives and alternatives such as: BRICS +, Confederation of the Sahel States, reconfiguration of the world order following the emergence of countries such as China, India, Indonesia, Brazil, South Africa... the consequences of tensions and conflicts in the world for Africa-Asia etc. How these initiatives and tensions position Africa-Asia, in solidarity or contradiction, with the rest of the world, in a process aimed at building a world anew, that is subject to multifaceted crises.

In its retrospective (commemoration and assessment) and prospective dimension (initiatives, perspectives, current experiences), this conference invites researchers, activists and decision-makers from the academic, socio-political, economic and cultural spheres to submit their theoretical and practical reflections. This should be done in the form of communication proposals sent no later than October 31, 2024, using the following online form:

<https://forms.gle/quRZdQnsrr8JxSg5A>



# AFRIQUE-ASIE 70 ANS APRES BANDUNG : Quel bilan et quelles perspectives pour reconstruire le monde ?

Colloque international et inter-trans-disciplinaire en ligne et hors ligne du 70e  
anniversaire de la Conférence de Bandung  
Ouagadougou, Burkina Faso, 9-10 décembre 2024  
Information: <https://bandungspirit.org/>

## Institution d'accueil



**INSTITUT  
AFRASI  
INSTITUTE** African-Asian and  
International Studies  
Etudes afro-asiatiques et  
internationales

Rue 239, Dasasgho, Ouagadougou, BURKINA FASO  
Tel. +226 70 36 78 77 [secretariat@afrazi.net](mailto:secretariat@afrazi.net)

## Institutions co-organisatrices



Université Le Havre Normandie, France

Université du Québec à Montréal, Canada

## APPEL A RESUMES ET A PARTICIPATION

Le colloque est ouvert aux présentations individuelles et en groupe. Les personnes souhaitant présenter leurs communications sont invitées à soumettre leurs résumés jusqu'au 31 octobre 2024. La notification des résumés sélectionnés sera communiquée à leurs auteurs au fur et à mesure de leurs disponibilités à partir de septembre 2024. Plus tôt les résumés seront soumis, plus tôt les auteurs recevront la notification. Lien pour la soumission de résumés:

<https://forms.gle/quRZdQnsrr8JxSq5A>

## PARTICIPATION HORS LIGNE ET EN LIGNE

Le colloque sera organisé hors ligne (physiquement) avec une participation possible en ligne (virtuelle) selon les circonstances. Le programme sera basé sur des participants hors ligne (physiques) sur le fuseau horaire de Ouagadougou.

## INTRODUCTION

La Conférence Afro-Asiatique de Bandung, tenue du 18 au 24 avril 1955 en Indonésie, a marqué un point tournant majeur dans les relations internationales, et particulièrement dans la solidarité entre les peuples d'Afrique et d'Asie qui avaient en commun l'expérience de la colonisation occidentale. Cette rencontre historique a eu des retombées nombreuses d'un point de vue politique mais aussi institutionnel (voir à ce propos : Khudori 2021, « *La constellation de Bandung* » : <https://bandungspirit.org/IMG/pdf/beb-issue-1-24-avril-2021.pdf>). Son importance est tout aussi visible dans le débat continué qu'elle suscite sur sa valeur réelle et historique, ou symbolique et idéologique. Dans tous les cas, on ne peut contester l'impact durable de ce premier rassemblement des pays asiatiques et africains déjà indépendants ou luttant pour leur indépendance, en dehors de l'espace occidental.

À la 15<sup>e</sup> Assemblée générale des Nations Unies (New York, 30 septembre 1960), cinq ans après la Conférence de Bandung dont il fut l'acteur principal, le président Sukarno prononçait son célèbre discours, « *Reconstruire le monde* », désormais inscrit dans la Mémoire du monde par l'UNESCO (2023 : <https://www.unesco.org/en/memory-world/sukarno-speech-build-world-a-new-september-30-1960>).

Le présent colloque, conçu sous le thème *Afrique-Asie 70 ans après Bandung : Quel bilan et quelles perspectives pour reconstruire le monde?*, offre un cadre opportun pour penser les relations entre l'Afrique et l'Asie, et leur rapport au monde 7 décennies après Bandung, et 65 ans après l'invitation de Sukarno à « *reconstruire le monde* ». Ce colloque est l'initiative de l'Institut d'études afro-asiatiques et internationales – AFRASI, lui-même créé dans l'esprit de la Conférence de Bandung, afin de penser et d'accompagner les échanges entre l'Afrique et l'Asie, ainsi que leurs interactions complexes avec le reste du monde. Il est organisé en collaboration avec le GRIC (Groupe de recherche Identités et Cultures), Université Le Havre Normandie, France et le LAFI (Laboratoire des Afriques Innovantes), Université du Québec à Montréal, Canada.

Le colloque *Afrique-Asie 70 ans après Bandung : Quel bilan et quelles perspectives pour reconstruire le monde ?* est l'occasion de :

- 1) Faire le bilan des relations Afrique-Asie et le monde 70 ans après la Conférence de Bandung.
- 2) Appréhender l'esprit visionnaire, critique et audacieux qui sous-tendait les propos de pionniers tels Sukarno en 1960 ou Thomas Sankara, déclarant lors du Sommet du Mouvement des non-alignés à Harare en 1986 : « *Je préfère donc le rêve ! Car c'est ce rêve qui a permis les audaces les plus folles de l'époque. Et ce sont ces folies qui ont permis à des hommes de se dresser contre le barbare colonialiste, de croire en leur victoire et de vaincre effectivement* ».

Ce faisant, il s'agira de penser des modèles ou des initiatives en cours : BRICS+, Confédération de l'AES, reconfiguration de l'ordre mondial suivant l'émergence de pays tels que la Chine, l'Inde, l'Indonésie, le Brésil, l'Afrique du Sud..., les conséquences des tensions et conflits dans le monde pour l'Afrique-Asie etc. On se posera la question de savoir de quelle manière ces initiatives et tensions positionnent l'Afrique-Asie, solidairement ou en contradiction, avec le reste du monde, dans un processus visant à reconstruire un monde soumis à des crises multiformes.

Dans sa dimension rétrospective (commémoration et bilan) et prospective (initiatives, perspectives, expériences en cours) ce colloque invite les chercheurs, les activistes et les acteurs-décideurs des scènes académiques, socio-politiques, économiques et culturelles à soumettre leurs réflexions tant théoriques que pratiques. Cela se fera sous la forme de propositions de communication envoyées au plus tard le 31 octobre 2024 à partir du formulaire en ligne :

<https://forms.gle/quRZdQnsrr8JxSq5A>